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Bakałarzewo, dnia 04.06.2014 r. 

Wnoszący uwagi:  
Mieszkańcy gminy Bakałarzewo oraz właściciele 
 działek położonych na terenie gminy Bakałarzewo 
 
 
 
 
 
 
 
 

UWAGI DO PROJEKTU  
PLANU MIEJSCOWEGO ZAGOSPODAROWANIA PRZESTRZENNEGO  

 
Na podstawie art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (Dz.U.03.80.717 z późn. zm.) oraz art. 39 ust. 1 pkt 3 ustawy o udostepnieniu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska w związku z 
wyłożeniem w dniu 22 maja 2014 r. do publicznego wglądu projektu Zarządzenia Zastępczego 
Wojewody Podlaskiego w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego na obszarze 
umożliwiającym realizację odcinka trasy dwutorowej napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV 
Ełk – granica RP na terenie gminy Bakałarzewo, mieszkańcy wnoszą w imieniu własnym uwagi do 
Projektu, ponieważ kwestionują ustalenia tam przyjęte jako niezgodne z obowiązującymi przepisami 
prawa oraz godzące w interes prawny i uprawnienia stron i zarzuca, że: 
 

1. w § 1 pkt. 1 Zarządzenia Zastępczego Wojewody Podlaskiego błędnie stwierdza się, że w 
studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Bakałarzewo 
zatwierdzone Uchwałą  Nr III/25/98 Rady Gminy Bakałarzewo z dnia 30 grudnia 1998 r. ze 
zmianami wprowadzonymi Uchwałą Nr XIX/96/08 z dnia 22 lipca 2008 r. nie uwzględnia się 
przebiegu inwestycji celu publicznego o znaczeniu ponadlokalnym, jaką jest dwutorowa 
napowietrzna linia elektroenergetyczna 400kV Ełk – granica Państwa. 

2. w § 1 pkt. 2 Rada Gminy Bakałarzewo Uchwałą Nr XXIX/188/13 z dnia 23 lipca 2013 r. 
odstąpiła od uchwalania zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy Bakałarzewo na wniosek Wojewody. W głosowaniu brali udział Radni mający 
własny interes prawny w przyjęciu tej uchwały. 

3. Brak konsultacji społecznych przy wyborze wariantu do realizacji oraz wykluczenie lokalnej 
społeczności z możliwości korekty trasy w ramach działek ewidencyjnych w wariancie wybranym 
przez Wykonawcę i Wojewodę. 

4. Zatajenie przed mieszkańcami zamiarów organów publicznych i inwestora co do terenów 
objętych planem. 

5. Brak powiadomienia przez Wojewodę właścicieli nieruchomości sąsiednich dla inwestycji 
zarówno z gminy Bakałarzewo jak i  gmin graniczących z gminą Bakałarzewo, na których inwestycja 
będzie miała znaczące oddziaływanie -  o wszczęciu postępowania. 

6. Sposób ustalenia dyskusji nad przyjętymi w projekcie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego rozwiązaniami w terminie uniemożliwiającym zebranie informacji o planie, co 
narusza w stopniu znacznym prawa obywatelskie, jak również nieuwzględniającym specyfikę pracy w 
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rolnictwie, w czasie sianokosów. 
7. Nie wyłożenie projektu planu w siedzibie gminy Bakałarzewo, co uniemożliwiło zapoznanie się 

z projektem wszystkim zainteresowanym oraz stronom postępowania (szczególnie ludziom 
starszym). 

8. Naruszenie przepisów prawa materialnego, to jest art. 6, 15 ust. 1 i 28 ust. 1 ustawy o 
planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym poprzez ich błędną wykładnię i niewłaściwe 
zastosowanie. Kwestionowany projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego nie jest 
zgodny z postanowieniami obowiązującego Studium oraz przy jego uchwalaniu organ administracji 
przekroczył granice władztwa planistycznego. Zaznaczyć przy tym należy, że gmina w Studium  
przeznaczyła tereny pod budowę dwutorowej napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV w 
innym wariancie, a w wybranym przez Wojewodę przeznaczenie terenu było pod zabudowę 
zagrodową, mieszkalną oraz usługi turystyczne i rekreację. 

 
 
Obecne zapisy projektu Planu pozostają w sprzeczności z wymaganiami przywołanej wyżej ustawy 
oraz z obowiązującym Studium Uwarunkowań i Kierunków Zagospodarowania Przestrzennego 
Gminy Bakałarzewo, dlatego żądamy:  

 
 
  

1. Uchylenia Zarządzenia Zastępczego Wojewody Podlaskiego z dnia 15 października 2013r.  
w sprawie przystąpienia do sporządzenia MPZP na obszarze umożliwiającym realizację  
dwutorowej napowietrznej linii elektroenergetycznej 400kV. i zastąpienia go zapisem 
kablowej linii. 

2. Sporządzenie projektu planu dla kablowej linii elektroenergetycznej 2 x 400kV dla odcinka 
trasy na terenie gminy Bakałarzewo. 

 
 

 
 
W związku z brakiem możliwości zapoznania się mieszkańców, w tym skarżących z projektem Planu 
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Bakałarzewo dla napowietrznej linii elektroenergetycznej 
400 kV Ełk – granica RP wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko do projektu Planu 
wnosimy w trybie pilnym o: 
 

1. Przedstawienie prognozy skutków finansowych uchwalenia planu miejscowego z 
uwzględnieniem art. 36 (zgodnie z art. 17 pkt. 5 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz.U.03.80.717 z późn. zm.). 

2. ponowne wyłożenie projektu planu i jego wszystkich załączników w Urzędzie Gminy Bakałarzewo, a 
nie jak poprzednio w Urzędzie Wojewódzkim w Białymstoku, 

3. ponowne i bardziej  wnikliwe  zapoznanie się Wojewody z uwagami i załącznikami do uwag przed 
wydaniem ponownego Zarządzenia Zastępczego,  

4. zlecenie biegłym i ekspertom z naszego województwa opracowania ponownie prognozy 
oddziaływania na środowisko z ujęciem wpływu na zdrowie ludzi, podania bezpiecznych odległości 
od zabudowy mieszkaniowej i opracowania krajobrazowo-kulturowego dla terenów proponowanej 
inwestycji i terenów miejscowości sąsiednich, 
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5. odrzucenie projektu planu w całości, z uwagi na jego braki, nieścisłości i nielogiczne sformułowania 
oraz zagrożenie dla Gminy – nieunikniony brak płynności finansowej.  
 
 
W związku z pominięciem całych społeczności w procesach decyzyjnych przy sporządzeniu 
projektu planu żądamy od Wojewody, najwyższego przedstawiciela władzy publicznej w 
województwie przed przystąpieniem do podjęcia Zarządzenia Zastępczego: 
 
1. Konsultacji społecznych w każdej miejscowości dotkniętej planem, to jest Nieszki, Konopki, 
Gębalówka, Karasiewo, Sadłowina, Nowa Wieś, Bakałarzewo, Stary Skazdub, Nowy Skazdub, 
Zdręby, Słupie, Maryna, Sokołowo, Stara Chmielówka. 
2. Wyboru wariantu przejścia napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP, 
który nie narusza obszarów chronionych Natura 2000.   
3. Wskazania w Planie dokładnego przebiegu napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV Ełk – 
granica RP wraz z numerem geodezyjnym nieruchomości, ponadto dokładnym wskazaniem każdej 
drogi dojazdowej celem realizacji inwestycji, a przede wszystkim wskazania, które zadrzewienia 
śródpolne i obszary lasów będą wycinane pod potrzeby inwestycji. 
4. Przekazanie dla gminy środków na odszkodowania oraz zabezpieczenia majątków osobistych 
decydentów,  na  pokrycie kosztów tych odszkodowań. 
5. Przekazanie gminie środków finansowych na rekultywację terenu i remont dróg po zakończeniu 
inwestycji. 
6. Odpowiedzi pisemnej czy do gminy wpłynęły dotacje na przełomie lat 2009-2011, a jeżeli tak to 
od kogo i w jakiej wysokości. 
7. Udzielenia odpowiedzi pisemnej dlaczego konsultacje społeczne do Planu ustalono w terminie, w 
jakim niemożliwym było przeczytanie wyłożonych dokumentów z uwagi na ich brak w Urzędzie 
Gminy, 
8. Odpowiedzi pisemnej czy Wojewoda, który przejął kompetencję gminy (wiedząc że lokalna 
społeczność nie akceptuje przebiegu tej linii, w tym wariancie, w sprawie prac nad MPZP dla 
lokalizacji inwestycji celu publicznego działa zgodnie z prawem i nie pozostaje w konflikcie 
interesów, jeśli jest jednocześnie organem rozpatrującym odwołania mieszkańców od zajęć 
administracyjnych nieruchomości pod potrzebę budowy tej inwestycji i organem decydującym o jej 
lokalizacji. 

 
 
 
 

UZASADNIENIE 
 
Zgodnie z treścią ww. przepisu, uwagi do projektu planu miejscowego może wnieść każdy, kto 
kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu wyłożonym do publicznego wglądu. W 
szczególności na uwzględnienie zasługują uwagi dotyczące tych ustaleń Projektu, które naruszają 
uprawnienia Strony lub jej interes prawny, jako że w przypadku ich nieuwzględnienia, zarządzenie 
przyjmujące Projekt podlegać będzie zaskarżeniu w trybie art. 101 ust. 1 ustawy o samorządzie 
gminnym z dnia 8 marca 1990 r.  Strony skarżące – wnoszące niniejsze uwagi są właścicielami działek 
znajdującymi się w gminie Bakałarzewo przez które zgodnie z § 1 ust. 6 Projektu Zarządzenia 
Zastępczego Wojewody Podlaskiego w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego na obszarze umożliwiającym realizację odcinka trasy dwutorowej napowietrznej linii 
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elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP na terenie gminy Bakałarzewo,  ma przebiegać 
wskazana inwestycja. Projekt Zarządzenia w takim kształcie narusza bezpośrednio nasze prawa 
własności, poprzez ograniczenie dotychczasowego sposobu użytkowania, a w niektórych wypadkach 
jego zmianę, a także wpływa na zmniejszenie  wartości tych nieruchomości.  
 
Projekt Zarządzenia narusza prawo mieszkańców do ochrony zdrowia (art. 68 pkt.1 Konstytucji RP), 
gdyż planowana inwestycja, znajdujące się w odległości od ok. 70 m od domów i zabudowań, będą 
emitowały znaczny i stały hałas, wibracje, dźwięki niskiej częstotliwości i infradźwięki oraz szkodliwe 
promieniowanie. Usytuowanie to narusza bezpieczeństwo ekologiczne obecnym i przyszłym 
mieszkańcom tych terenów, a do obowiązków władzy publicznej należy przecież ochrona 
środowiska i wspieranie działań obywateli na rzecz ochrony i poprawy stanu środowiska (art. 74 
Konstytucji RP).  

Należy podkreślić, że norma na podstawie której sporządzono projekt planu nie określa 
czasu przebywania w emitowanym przez linię polu elektromagnetycznym, a mieszkańcy w 
większości rolnicy będą mieszkać i pracować w zasięgu promieniowania linii 2 x 400kV. 

W orzecznictwie sądowo - administracyjnym podkreśla się, iż plan zagospodarowania przestrzennego 
nie może stanowić instrumentu ograniczającego chronioną konstytucyjnie swobodę działań 
gospodarczych i nakładać ograniczeń o charakterze podmiotowym w zakresie działań 
konkurencyjnych podmiotów gospodarczych (wyrok NSA z 31.3.2009 r., II OSK 430/08). Plan 
zagospodarowania przestrzennego jest aktem prawa miejscowego, powinien więc odpowiadać 
wymaganiom określonym w przepisach prawa materialnego. Zgodnie ze stanowiskiem Trybunału 
Konstytucyjnego ograniczenie wprowadzone z powołaniem się na ważny interes publiczny powinno 
być na tyle merytorycznie uzasadnione, że w konflikcie z zasadą swobody działalności gospodarczej 
rachunek aksjologiczny przeważa na korzyść ograniczenia (orzeczenie TK z 20.8.1992 r., K 4/92, 
OTK Nr 2/1992, poz. 22). 

Naruszenie interesu prawnego, o jakim mowa w art. 101 ustawy o samorządzie gminnym, to takie 
naruszenie subiektywnie pojmowanego interesu podmiotu, które obiektywnie polega na 
nieprzestrzeganiu przez organ norm prawnych powszechnie obowiązujących (wyrok NSA z 9.6.1995 
r., IV SA 346/93). Wielu z mieszkańców  prowadzi agroturystykę i gospodarstwa rolne zlokalizowane 
na nieruchomościach sąsiednich i bezpośrednio przylegających do objętych zaskarżonym projektem 
MPZP. 

Ważny interes publiczny nie może być uzasadnieniem dla ograniczenia prawa własności obywateli, a 
przede wszystkim do narażenia ich zdrowia. Przebieg inwestycji winien zapewniać równowagę 
zarówno przedsiębiorcy będącemu  inwestorem, a także działalności skarżących i powinien zakładać 
taki przebieg linii, która w jak najmniejszym stopni będzie negatywnie wpływać na prawa własności 
mieszkańców. Tym bardziej, że pierwotna wersja przebiegu inwestycji zakładała, że zostanie ona 
usytuowana w dalszej odległości od zabudowy  z przebiegiem przez gminę na odcinku 8 kilometrów, 
a nie 19 kilometrów, jak jest to w  obecnie przedłożonym projekcie.  
 
Należy wskazać, że procedura przyjmowania planu wymaga sporządzenia projektu planu 
miejscowego uwzględniającego ustalenia studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy, które określa politykę przestrzenną gminy, w tym lokalne zasady 
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zagospodarowania przestrzennego. Ustalenia studium są wiążące dla organów gminy przy 
sporządzaniu innych planów miejscowych.  
 
Oprócz powyższego należy podkreślić, że projekt miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego wraz z projektem Zarządzenia Zastępczego Wojewody Podlaskiego w sprawie 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla dwutorowej napowietrznej linii 
elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP na terenie gminy Bakałarzewo nie ma umocowania 
prawnego, ponieważ w obowiązującym Studium, przyjętym uchwałą Nr III/25/98 Rady Gminy 
Bakałarzewo z dnia 20 grudnia 1998 r., ze zmianami wprowadzonymi Uchwałą Nr XIX/96/08 z 
dnia 22 lipca 2008 r, jest ujęta linia elektroenergetyczna 2 x 400kV. 
 
Projekt Miejscowego Planu Zagospodarowania Przestrzennego w gminie Bakałarzewo dla 
dwutorowej napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP, w obecnej postaci nie 
spełnia wymagań, które jako obligatoryjne określone są w art. 15  Ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o 
planowaniu i zagospodarowaniu  przestrzennym (Dz.U. 2003.Nr 80 poz.717), co jest naruszeniem 
zasad sporządzania planu i może skutkować konsekwencjami przewidzianymi w art. 28. ust.1 
powołanej wyżej ustawy to jest nieważnością uchwały w całości lub w części oraz art. 36 i 37 w/w 
ustawy. W związku z czym wnoszę uwagę w tym zakresie i zobowiązuję do usunięcia naruszeń zasad 
sporządzania Planu Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Bakałarzewo. 
 
 
Planowanie linii w sąsiedztwie domów mieszkalnych, bez dokładnego przeanalizowania przebiegu, bez 
dokonania stosownych pomiarów wartości istniejącego pola elektromagnetycznego i hałasu, w 
powiązaniu z istniejącymi liniami, stwarza niebezpieczeństwo przekroczenia po wybudowaniu i 
eksploatacji w/w linii dopuszczalnych norm dla pól elektromagnetycznych i hałasu, a co za tym idzie 
stworzy niebezpieczeństwo dla życia i zdrowia ludzkiego. Nie przedstawiono do chwili obecnej innych 
wariantów linii, a od tego należałoby rozpocząć konsultacje społeczne. Przy wyborze wariantu nie 
uwzględniono opinii lokalnej społeczności, czyli właścicieli działek których to nieruchomości 
posłużą inwestorowi do zrealizowania swego celu. Operaty szacunkowe sporządzone przez 
rzeczoznawców finansowanych przez firmę ELTEL są opracowane w sposób nierzetelny, nie 
urzeczywistniając stanu faktycznego, wyceniona jest tylko strata na wartości gruntu w pasie 
technologicznym a podpisując umowę właściciele nieruchomości mili by się  zrzec praw do 
dochodzenia odszkodowań z art. 36 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym dot. 
strat na wartości całej nieruchomości, poza tym linia nie powstaje w „sąsiedztwie" tylko na 
prywatnych nieruchomościach i dlatego konieczne jest podanie ograniczeń i zakazów dot. pasa 
technologicznego oraz przepisów BHP dotyczących linii 2x400 kV.  
 
Podstawą rozwoju rolnictwa jest modernizacja, budowa nowych budynków inwentarskich, zakup 
ziemi na powiększenie gospodarstw. Planowana inwestycja uniemożliwia rozbudowę gospodarstwa 
oraz ich eksploatację. Poprzez zapis w Planie dotyczący linii 2x400 kV gospodarstwa tracą całkowicie 
wartość i żaden bank nie udzieli kredytu którego zabezpieczenie - hipoteka miała by być obciążona 
służebnością przesyłu dla takiej linii. Ponadto, zarówno drogi gminne, drogi powiatowe i drogi 
gruntowe zostaną zniszczone w trakcie budowy. Nie przeprowadzono analizy wpływu pola 
elektromagnetycznego na zwierzęta hodowlane oraz jakości mleka  i mięsa wyprodukowanego od zwierząt 
będących w stałym jego oddziaływaniu. Projekt planu nie przewiduje zmiany przeznaczenia gruntów przez 
które ma przebiegać inwestycja.  
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Linia 2x400 kV ma zawisnąć nad szlakami turystycznymi: rowerowym, pieszym, wodnym, ścieżką dla 
pieszych w stronę wsi Borawskie, nad trasą najczęstszych kuligów dzieci i młodzieży z Bakałarzewa i ich 
wycieczek szkolnych. W Planie nie podaje się w jaki sposób niebezpieczeństwo narażenia przypadkowych 
osób na PEM i porażenia łukiem elektrycznym będzie oznakowane i jakie będą sposoby ochrony przed 
tym i zagrożeniami. Nie podano na jakich wysokościach planuje się zawieszenie linii nad każdą drogą i 
maksymalnej wysokości pojazdów od powierzchni ziemi z załadunkiem lub bez jakie będą mogły 
poruszać się pod tą linią. Realizacja budowy w/w linii w gminie pozbawi możliwości inwestowania na 
terenie 133 ha, a zgodnie z tendencją w państwach rozwiniętych i z coraz częstszymi doniesieniami o jej 
szkodliwym działaniu spowoduje brak inwestycji oraz tworzenia nowych zabudowań w promieniu 500 
m od linii co daje obszar 1330 ha. Brak jest zapisów ile gruntów rolnych i jakich klas znajdzie się w 
pasie technologicznym linii.  
 
We wszystkich prognozach i raporcie oddziaływania na środowisko oraz w ocenie oddziaływania na 
środowisko linii przy hałasie nie uwzględniono tła akustycznego, oddziaływań skumulowanych PEM. 
Konieczne jest podanie w całym przebiegu linii wartości istniejącego hałasu oraz pola PEM w 
zabudowaniach leżących w strefie oddziaływania linii wysokiego napięcia i innych.  
 
 
Pomimo ustalenia, iż inwestycja jest o dużym zasięgu  i o ogromnym oddziaływaniu na zdrowie 
ludzi poprzez hałas, a przede wszystkim przez pole elektromagnetyczne,  brak jest  informacji 
publicznej, debat i konsultacji w miejscowościach sąsiednich oraz w miejscowościach objętym 
projektem. Zgodnie, z obecnym stanem wiedzy można stwierdzić, że ryzyko zdrowotne wynikające 
z narażenia  ludności na sztuczne pola elektromagnetyczne jest ogromne. Świadczą o tym zapisy we 
wszystkich przytoczonych w tej prognozie opracowaniach. Jeśli ryzyko zdrowotne nie występuje, to 
dlaczego wprowadza się szereg zapisów ograniczających narażenie ogółu społeczeństwa na PEM? 
Stwierdzenie, że linia nie będzie szkodzić bo jest prawidłowo zlokalizowana jest absurdem, ponieważ 
do jej lokalizacji jest najwięcej zastrzeżeń. Dlaczego planiści nie przyjęli zasady ostrożności 
promowanej przez WHO przy projektowaniu nowej linii i nie znaleźli miejsca na jej lokalizację w 
odległości 500 - 600m od zabudowań tak, jak buduje się nowe linie na zachodzie Europy lub nie 
proponują linii kablowej, przy której nie występuje pole elektryczne, a pole magnetyczne jest 6-krotnie 
mniejsze ( Źródło: Praca poglądowa dr M. Szuby „Konsekwencje zmian przepisów w zakresie ochrony 
środowiska przed oddziaływaniem pól elektromagnetycznych o częstotliwości 50 Hz"). W tejże pracy 
naukowiec, konsultant do spraw budowy linii najwyższych napięć, działający na zlecenie firmy 
projektowej ELTEL NETWORKS S.A. stwierdza, że istnieje zwiększenie ryzyka zachorowalności 
na białaczkę u dzieci mieszkających bliżej niż 600m od linii. W Polsce istnieje wiele opracowań na 
temat krótkotrwałej ekspozycji PEM na człowieka. Badania wielu instytutów badawczych wskazują na 
szkodliwość nawet krótkotrwałego oddziaływania. Niestety nie ma przeprowadzonych badań na stałe 
oddziaływanie pola elektromagnetycznego na zdrowie ludzi i środowisko. Zatem, zasadne jest 
przeprowadzenie takich badań przez kompetentną osobę, która dokona fachowego przeglądu literatury 
medycznej, a nie tylko wybiórczych opracowań „niby specjalistów" zatrudnianych pod potrzeby 
budujących linię najwyższych napięć wbrew logice i zdrowemu rozsądkowi nad głowami ludzi. Z 
logicznego punktu widzenia łatwiej jest zaprojektować linię z dala od zabudowań niż odsuwać 
zabudowania od nowo powstającej linii. Jeśli linia 2x400 kV nie jest obojętna dla środowiska, niech 
podane zostaną opracowania medyczne dotyczące korzystnych efektów zdrowotnych oddziaływania 
PEM na ludzi i środowisko.  
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Nie przedstawiono w prognozie oddziaływania na środowisko stosownych obliczeń o oddziaływaniach 
skumulowanych linii 110kV i 2x400kV. W kilku miejscach linie te będą krzyżować się. Wartość PEM dla 
tej inwestycji powinna być ujęta już w treści Studium, czego jednak nie ma. Nie sprawdzono zatem, czy 
nie wystąpi nigdzie przekroczenie normy, ponieważ trzeba będzie odsunąć te linie od siebie, a nie 
narażać inwestora na koszty pobudowania linii w niewłaściwej lokalizacji i dodatkowo narażać 
mieszkańców na ryzyko utraty zdrowia. Czyni się założenia bez wskazania konkretnych wyliczeń i 
badań, że nie zostanie przekroczony poziom hałasu czy pola, zwłaszcza że inwestor przewiduje 
przebudowę istniejących linii wysokiego napięcia w miejscach zbliżeń i krzyżowań z linią 2x400kV.  
 
Co do kontekstu ekonomicznego dla mieszkańców, w wielu przypadkach potwierdzono:  
- spadek wartości nieruchomości przyległych do tych terenów,  
- pogorszenie walorów krajobrazowych, 
- zahamowanie rozwoju turystyki,  
- zubożenie miejscowej ludności,  
- zmniejszenie miejsc pracy, 
- zmniejszenie dochodów z turystyki dla okolicznych mieszkańców,  
 
W kontekście walorów krajobrazowych miejsca planowanej inwestycji i gruntów sąsiednich:  
- zrealizowanie inwestycji zniszczy walory krajobrazowe gminy,  
- zniszczenie  siedlisk ptaków i ich miejsc lęgowych oraz zmianę korytarzy ekologicznych, poprzez 
zakłócenie ekosystemu,  
- zniszczenie siedlisk zwierząt, zmianę ich miejsc bytowania, poprzez zakłócenie ekosystemu, 
- zniszczenie cennych przyrodniczo drzew i krzewów, przy realizacji inwestycji,  
- zdewastowanie Obszaru Chronionego Krajobrazu Dolina Rospudy oraz obszaru ochrony siedlisk 
Natura 2000 „Dolina Górnej Rospudy”, poprzez lokalizację dwutorowej napowietrznej linii 
elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP na terenie tego przyrodniczo cennego terenu. 
 
W przypadku uchwalenia Planu w kształcie jaki jest przedstawiony do wglądu informujemy, 
że natychmiast miejscowa ludność wystąpi z roszczeniami odszkodowawczymi w stosunku 
do Gminy Bakałarzewo o zapłatę: 
- z tytułu utraty wartości naszych nieruchomości,  
- z tytułu utraconych korzyści,  
- z tytułu utraconych dochodów z turystyki, 
- z tytułu zablokowania możliwości rozwoju, 
- z  żądaniami odkupu przez Gminę nieruchomości, z powodu utraty ich dotychczasowej funkcji,  
- z żądaniami odkupu nieruchomości z powodu zagrożenia życia spowodowanego zbyt bliskim 
ulokowaniem dwutorowej napowietrznej linii elektroenergetycznej 400 kV Ełk – granica RP od 
zabudowań mieszkalnych. 
 
Na dzień dzisiejszy odszkodowania, jakie będzie zmuszona wypłacić gmina na podstawie art. 36 i 37 
ustawy o zagospodarowaniu przestrzennym doprowadzą do bankructwa tej gminy. 
  
Obowiązek sporządzenia prognozy oddziaływania na środowiska dla projektu planu 
zagospodarowania przestrzennego wynika z art. 46 ust.1 Ustawy o udostępnianiu informacji  
o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach 
oddziaływania na środowisko z dnia 3 października 2008 (Dz. U. 2008 Nr 199 poz.1227). 
Zawartość prognozy jest określona w art. 51 ust.2 w/w ustawy.  
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Sporządzona Prognoza nie odpowiada wymaganiom zawartym w art. 51 ust. 2, a w 
szczególności nie spełnia wymagań zawartych w art.51 ust.2. pkt.2 a , pkt 2b, c. d i e oraz 
pkt.3. to jest: 
nie określa, nie analizuje i nie ocenia: 

− istniejącego stanu  środowiska  na obszarach objętych przewidywanym znaczącym 
oddziaływaniem zgodnie z wymogiem art.51 ust.2 pk.2b  

− istniejących problemów ochrony środowiska istotnych z punktu widzenia projektowanego 
dokumentu  zgodnie z wymogiem art.51 ust.2 pk.2c 

− celów ochrony środowiska ustanowionych na szczeblu międzynarodowym, wspólnotowym  i 
krajowym, istotnych z punktu widzenia   projektowanego dokumentu oraz sposoby, w jakich te cele i 
inne problemy środowiska zostały uwzględnione podczas opracowywania dokumentu zgodnie z 
wymogiem art.51 ust.2 pk.2d 

− przewidywanych znaczących oddziaływań, w tym oddziaływania bezpośrednie, pośrednie, 
wtórne, skumulowane, krótkoterminowe, średnioterminowe i długoterminowe, stałe i chwilowe  oraz 
pozytywne i negatywne na cele i przedmiot obszaru Natura 2000 oraz integralność tego obszaru, a 
także na środowisko, a w szczególności na:  różnorodność biologiczną, ludzi, zwierzęta, rośliny, 
wodę, powietrze, powierzchnię ziemi, krajobraz, klimat, zasoby naturalne, zabytki, dobra materialne, 
z uwzględnieniem zależności między tymi elementami środowiska i między oddziaływaniami na 
środowisko  zgodnie z wymogiem art.51 ust.2 pk.2e 
- nie przedstawia także rozwiązań mających na celu zapobieganie, ograniczanie lub kompensację 
przyrodniczą negatywnych oddziaływań na środowisko, mogących być rezultatem realizacji 
projektowanego dokumentu, w szczególności na cele i przedmiot ochrony obszaru Natura 200 oraz 
integralność tego obszaru zgodnie z wymaganiami art.52 ust.2 pkt.3.  
-  prognoza załączona do projekt planu chociaż zawiera informacje o potencjalnym zagrożeniu na 
skutek awarii linii, jej zerwania, wyładowań elektroenergetycznych, ale nie wskazuje obszaru 
bezpiecznego, pozbawionego zagrożenia dla bezpieczeństwa publicznego.  
 
 
 
Jakkolwiek tytuły poszczególnych rozdziałów Prognozy są tytułami przepisanymi z art. 51 ust.2 ich 
zawartość zupełnie nie uwzględnia stanu rzeczy po zlokalizowaniu linii. Brak jest przeprowadzonych 
badań zasobów przyrodniczych gminy, szlaków migracyjnych, siedlisk i żerowisk zwierząt. Ani w 
treści planu ani w treści Prognozy nie zawarto żadnych informacji, które mogłyby w jakikolwiek 
sposób wypełniać cele procedury oceny oddziaływania na  awifaunę. Ani w oparciu o zebrane 
informacje wstępne ani w oparciu o monitoring przedrealizacyjny nie oszacowano ryzyka 
oddziaływania inwestycji na populacje ptaków, w tym przede wszystkim na kluczowe gatunki 
ptaków, czyli takie, które spełniają jedno z poniższych kryteriów: 

− gatunki wskazane w art.4(1) Dyrektywy Ptasiej i wymienione w załączniku 1 do Dyrektywy 
Ptasiej 

− gatunki wymienione w Polskiej Czerwonej Księdze Zwierząt   
− gatunki Species of European Conservation Concern w kategorii 1-3 (BirdLife International 

2004)  
− gatunki objęte strefową ochrona miejsc występowania 
− gatunki o rozpowszechnieniu lęgowym <10% (ocenianym w siatce kwadratów 10x10 km, 

Sikora i in. 2007) 
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− gatunki o liczebności krajowej populacji<1000 par lęgowych. 
 

Nie uwzględniono zapisów rezolucji Parlamentu Europejskiego z dnia 2 kwietnia 2009 r. w 
sprawie obaw dotyczących wpływu pól elektromagnetycznych na zdrowie (2008/2211 (INI)) (Dz. 
Urz. UE C 137 E/08 z dnia 27 maja 2010 r.) czy rezolucji Komisji ds. Problemów 
Bioelektromagnetycznych Polskiego Towarzystwa Badań Radiacyjnych im. M. Skłodowskiej-Curie w 
sprawie dopuszczalnych narażeń ludności na pola elektromagnetyczne, dopuszczalne oddziaływania 
na środowisko, gdy chodzi o poziom hałasu i parametry pola elektromagnetycznego, określają 
odpowiednio rozporządzenie Ministra Środowiska z dnia 14 czerwca 2007 r. w sprawie 
dopuszczalnych poziomów hałasu w środowisku (Dz.U. Nr 120, poz. 826) i rozporządzenie Ministra 
Środowiska z dnia 30 października 2003 r. w sprawie dopuszczalnych poziomów pól 
elektromagnetycznych w środowisku oraz sposobów sprawdzania dotrzymania tych poziomów 
(Dz.U. Nr 192, poz. 1883). Biorąc pod uwagę członkostwo Polski w Unii Europejskiej w przypadku 
niezgodności przepisów krajowych winny być brane pod uwagę korzystniejsze dla obywatela przepisy 
europejskie do czego zobowiązuje nas Traktat akcesyjny. W związku z czym zarzucamy naruszenie  
art. 91 ust. 3 Konstytucji RP stanowiącego reguły kolizyjne w przypadku niezgodności prawa 
krajowego z prawem wspólnotowym, poprzez jego niezastosowanie. Dla uniknięcia niezgodności 
prawa krajowego z prawem wspólnotowym organy administracji publicznej mają obowiązek 
stosowania prawa oraz pro wspólnotowego interpretowania prawa krajowego (por. wyrok ETS z 
dnia 22 czerwca 1989 r. Sprawa 103/88  Fratelli Costanzo SpA przeciwko Gminie Mediolan 
LexPolonica nr 369756, czy wyrok z dnia 28 czerwca 2001 r. Sprawa C-118/00 Gervais Larsy 
przeciwko Institut national d'assurances sociales pour travailleurs indépendants (INASTI) Zbiór 
Orzeczeń 2001 r. str. I-05063). 

Rozstrzygnięcia organów administracyjnych, w których nie rozważyły one możliwości 
naruszenia prawa wspólnotowego w wyniku „mechanicznego” zastosowania polskich przepisów 
naruszają prawo, tak na skutek niewłaściwego zastosowania przepisów, bez uwzględnienia treści 
przepisów unijnych, jak też na skutek błędnej budowy uzasadnienia decyzji.  

Rzeczpospolita Polska w Traktacie Akcesyjnym (Artykuł 2 Części 1) zobowiązała się bowiem 
od dnia przystąpienia do Wspólnoty przejąć całe prawo wspólnotowe oraz acquis communautaire 
wspólnoty. Tym samym z momentem akcesji została związana postanowieniami Traktatów 
założycielskich i aktów przyjętych przez instytucje Wspólnot i Europejski Bank Centralny także 
przed jej dniem przystąpienia. O tym, że prawo wspólnotowe stanowi część polskiego porządku 
prawnego stanowi art. 87, art. 90 ust. 1 i art. 91 ust. 3 Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej. Katalog 
źródeł prawa wymieniony w art. 87 Konstytucji RP obejmuje cały system obowiązującego prawa bez 
względu na źródła jego powstania. Założeniem struktury systemu źródeł prawa, ukształtowanego 
przez polskiego suwerena w rozdz. III Konstytucji, jest pierwszeństwo stosowania unormowań 
wskazanej tu kategorii umów międzynarodowych i prawa organizacji międzynarodowych, o których 
mowa w art. 90 ust. 3 Konstytucji przed ustawami, o ile postanowienia tychże ustaw nie mogą być 
(ze względu na swą treść) współstosowane z postanowieniami umów międzynarodowych. Reguły 
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kolizyjne prawa krajowego z prawem wspólnoty zawarte są w art. 91 ust. 1, art. 91 ust. 2 oraz art. 90 
ust. 3 Konstytucji RP.  

Traktat ustanawiający Wspólnotę Europejską w art. 10 nakłada na Państwa Członkowskie - w 
tym na funkcjonujące w nich organy wymiaru sprawiedliwości - obowiązek podejmowania wszelkich 
działań w celu zapewnienia realizacji zobowiązań wynikających z traktatu i postanowień 
wspólnotowego prawa pochodnego o skutku bezpośrednim. 

Następnie należy wskazać, że na terenie gminy Bakałarzewo stwierdza się obecność wielu 
gatunków ptaków spełniających powyższe kryteria. Ocena powinna uwzględniać oddziaływania 
skumulowane. W przypadku dużych ptaków lęgowych (ptaki drapieżne, bocian czarny) oraz 
koncentracji żerowiskowych ptaków wędrownych  (gęsi, żurawie), w ocenach skumulowanych należy 
uwzględniać wszystkie przedsięwzięcia w promieniu odpowiednio 5 km i 20 km. 

 
Zebranie informacji wstępnych pozwala na wybranie jednej ze ścieżek monitoringu 
przedrealizacyjnego, którego czas trwania określa się na co najmniej 1 rok, tak aby uzyskać ilościowe 
charakterystyki użytkowania terenu przez ptaki we wszystkich okresach ich rocznego cyklu 
życiowego. Co autorzy próbowali w prognozie wykazać, jednakże bezskutecznie. Brak 
podstawowych informacji w treści planu zagospodarowania przestrzennego Gminy i Prognozy 
oddziaływania  na środowisko projektu planu zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Bakałarzewo, uniemożliwia dokonanie rzetelnej oceny wpływu planowanego przedsięwzięcia na 
środowisko.  
 
Prognoza została sporządzona w sposób niedostateczny, nierzetelny, niewyczerpujący tematu 
oddziaływań takich linii na środowisko a osoba, która ją sporządziła ze szczególną niefrasobliwością 
podeszła do ochrony przyrody w gminie, jak również ochrony zdrowia i życia mieszkańców. Nie 
przedstawiono w prognozie oddziaływania na środowisko stosownych obliczeń o oddziaływaniach 
skumulowanych linii 110kV i 2x400kV. W kilku miejscach linie te będą krzyżować się. Wartość PEM dla 
tej inwestycji powinna być ujęta już w treści Studium, czego jednak nie ma. Nie sprawdzono zatem, czy 
nie wystąpi nigdzie przekroczenie normy, ponieważ trzeba będzie odsunąć te linie od siebie, a nie 
narażać inwestora na koszty pobudowania linii w niewłaściwej lokalizacji i dodatkowo narażać 
mieszkańców na ryzyko utraty zdrowia. Czyni się założenia bez wskazania konkretnych wyliczeń i 
badań, że nie zostanie przekroczony poziom hałasu czy pola, zwłaszcza że inwestor przewiduje 
przebudowę istniejących linii wysokiego napięcia w miejscach zbliżeń i krzyżowań z linią 2x400kV. Z 
uwagi na charakter przedsięwzięcia, istotne znaczenie odgrywają emisje dźwięku, oddziaływanie pół 
elektromagnetycznych, jak również oddziaływanie na ornitofaunę. Pominięto całkowicie rolę tzw. 
konstrukcji odstraszających, wyrażono jedynie pogląd, iż projektowany odcinek nie będzie stanowił 
istotnego zagrożenia dla fauny.  
 
Odnośnie hałasu nie podano do jakich maksymalnie wartości wzrośnie hałas emitowany przez linię w 
niekorzystnych warunkach pogodowych. Właściciel nieruchomości powinien posiadać wszelkie 
informacje na temat oddziaływań tej linii. Brak podania zasad bezpieczeństwa związanych z takimi 
liniami oraz odsyłanie do innych opracowanych przez inwestora dokumentów jest 
niedopuszczalny. Spotkania konsultacyjne powinny uzupełnić wiedzę lokalnej społeczności na 
temat dokonywanej zmiany w Planie i jej oddziaływaniu na środowisko, a nie pokazywać brak 
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fachowości projektantów. Nie podano ile dni w roku będzie przekroczona norma hałasu. Brak jest 
pomiarów istniejącego tła. Nie zajęto się zagadnieniem czy po zmianach w Planie istniejące tło nie 
będzie już problemem. Zniknie hałas komunikacyjny oraz ujadanie psów i śpiew ptaków? Nie ujęto 
warunków i norm przewidzianych rozporządzeniem Ministra Środowiska z dnia l października 
2012 r. w sprawie dopuszczalnych poziomów hałasu w środowisku. Osoba opracowująca prognozę 
nie zbadała, czy bez nowego źródła hałasu jakim będzie linia 2x400 kV na terenach, przez 
które będzie przebiegać są dotrzymane normy oraz czy w przypadku wybudowania takiej linii nie 
zostaną przekroczone owe normy. 
 
W oddziaływaniu na roślinność i zwierzęta używa się zdań wykluczających się. Dewastacja siedlisk 
lęgowych ptaków, drobnej fauny pól uprawnych raz będzie miała odwracalny charakter potem 
bezpośredni czy nieodwracalny. Nie wskazano gdzie na terenie gminy zastosowane będą słupy 
nadleśne. Nie zbadano wpływu inwestycji na żerowiska bocianie na podmokłych terenach 
położonych w obrębie kolonii 5 Bakałarzewa, przez które podobno ma przebiegać linia. Nie 
wskazano na podstawie jakich badań stwierdzono, że PEM nie ma wpływu na zwierzęta hodowlane. 
Jedyne opracowanie p. Małgorzaty Rochalskiej z SGGW (na które powołuje się PSE) nie podejmuje 
tego tematu. Podczas korespondencji z powyższą, uczona podała, iż w świecie nie przeprowadzono 
badań na temat wpływu sztucznych źródeł pola elektromagnetycznego na wydajność krów mlecznych, 
na strukturę białka i tłuszczu, na ilość komórek somatycznych w mleku, na rozrodczość stada. Pani 
Rochalska podała jedynie, że jest polskie opracowanie dotyczące zdrowotności bydła przebywającego w 
środowisku, w którym istnieje różne naturalne pole magnetyczne. Z badań owych wynika, że nawet 
niewielkie zwiększenie wartości pola wpływa niekorzystnie na zdrowotność zwierząt hodowlanych. 
 
Nie wskazano wariantu alternatywnego. Nie wskazano żadnych argumentów, które by przemawiały za 
wyborem tak długiego wariantu. Obszar Natura 2000 inwestycja przecina przede wszystkim nad 
siedliskiem muraw kserotermicznych, jednak należy podnieść że nigdzie nie wskazano czy to będzie 
korzystne rozwiązanie dla ochrony przyrody.  Nie zaznaczono, że posadowienie słupa w pobliżu siedlisk 
lub na nich całkowicie zniszczy to siedlisko. Nie uwzględniono również wpływu inwestycji na 
nietoperze, których siedliska znajdą się pod linią. W oddziaływaniu linii na różnorodność biologiczną 
podano, że oddziaływanie będzie krótkotrwałe, czyli według założenia tylko w czasie budowy. W 
raporcie oddziaływania na środowisko podaje się, że przy pracach budowlanych zostanie uszkodzona 
wierzchnia warstwa próchnicza, a odbudowanie jej może trwać wiele sezonów lub nie da się jej 
odbudować. Poza tym właściciele działek ze względu na dobro zwierząt hodowlanych nie będą wypasać 
ich pod linią, co dla muraw ciepłolubnych i kserotermicznych będzie zabójcze. Nie ujęto w 
oddziaływaniu na powietrze atmosferyczne wpływu wydzielania temperatury + 80°C od każdego 
przewodu na temperaturę powietrza wokół linii i na środowisko oraz uciążliwości linii związanej z jej 
oświetleniem od zmierzchu do świtu ze względu na przepisy dotyczące oznakowania przeszkód 
lotniczych i podanie w jaki sposób będzie to oddziaływać na ludzi i środowisko. 
 
W pasie technologicznym 70 m może wystąpić przekroczenie natężenia pola elektrycznego i 
magnetycznego w miejscach dostępnych dla ludzi. W związku z ochroną zdrowia i życia ludności w 
pasie technologicznym należy ustalić Obszar Ograniczonego Użytkowania. Należy podkreślić, że 
inwestor budując swój zakład pracy niejednokrotnie uzyskuje prawa do nieruchomości, nie na podstawie 
umowy, a w wyniku decyzji administracyjnych. Poza tym pas technologiczny powinien być w odpowiedni 
sposób oznakowany by postronne, nieświadome osoby nie mogły się przypadkowo w nim znaleźć. 
Proszę podać na podstawie jakich badań stwierdzono, że odległość 35m od osi linii dla posadowienia 
budynków mieszkalnych zapewni brak oddziaływań długookresowych na mieszkające tam osoby. Nie 
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uwzględniono wyników badań naukowych światowych ekspertów i zalecenia ostrożności w tej 
dziedzinie. Nie wskazano normy w przypadku oddziaływania negatywnego i znacząco negatywnego.  
 
Oddziaływanie pola elektrycznego i magnetycznego na organizmy żywe jest warunkowane wieloma 
czynnikami, a przede wszystkim [Siemiński 1994]: 
– rodzajem tych pól, 
– wielkością ich natężeń, 
– charakterem zmienności w czasie, 
– elektrycznymi własnościami samego organizmu. 
Ponieważ organizmy żywe nie mają specjalnych receptorów pola EM (poza światłem i ciepłem) – 
nie jest ono rejestrowane przez zmysły, na przykład człowieka. Żywe organizmy zachowują się w 
polu magnetycznym jako diamagnetyki – w odróżnieniu od ferromagnetyków silnie oddziałujących 
z zewnętrznym polem – oddziałują umiarkowanie. Niektóre cząstki mają własności 
paramagnetyczne, tzn. ustawiają się zgodnie z kierunkiem zewnętrznego pola magnetycznego – na 
przykład cząsteczka hemoglobiny. Pola elektromagnetyczne powodują u ludzi zahamowanie 
procesów w centralnym układzie nerwowym, opóźnienie odruchów warunkowych, zaburzenie 
pamięci i zachwianie równowagi [Wiąckowski 2000]. 
Każdy organizm emituje do otoczenia jony i tworzy określone pole, ponadto powstają sztuczne pola 
elektrostatyczne indukowane na powierzchni ciała w postaci ładunków elektrycznych (efekt 
pocierania różnych materiałów o siebie, czy różnych rodzajów promieniowania), które osiadają na 
cząstkach kurzu, wody itp. W otoczeniu człowieka tworzą pewien rodzaj atmosfery elektrycznej 
mogącej wpływać na przebieg procesów biologicznych poprzez polaryzację elektryczną płynów 
ustrojowych. Oddziaływanie jonów na organizm ludzki (czyli radiestezja) może być niekorzystne 
(jonizacja dodatnia) i czynić ten organizm podatnym na liczne choroby nowotworowe, układu 
krążenia czy układu nerwowego [Wiąckowski 2000].  
Wpływ statycznego pola elektrycznego na żywy ustrój można też wiązać ze zmianą właściwości 
ciekłych kryształów, do których zbliżonych jest wiele substancji w organizmach żywych. Z kolei 
zmienne pola elektryczne i magnetyczne powodują wzajemną indukcję pól i tworząc falę EM, 
oddziałują na żywy organizm w zależności od długości i częstotliwości fali. Przepływ prądu przez 
organizm powoduje wydzielanie energii cieplnej, przy czym próg wyczuwalności skutków 
termicznych promieniowania EM wynosi około 4 W/m2. Bezpośrednia reakcja organizmu na 
dopływ energii EM odbywa się najprawdopodobniej na poziomie cząsteczkowym i atomowym, 
wywołując określone zmiany biochemiczne [Kozłowski 1991]. 
W badaniach nad oddziaływaniem energii EM na organizm żywy szczególną rolę odgrywa woda i 
jony stanowiące elektrolity biologiczne. Łatwość przenikania wody i jonów przez błonę biologiczną 
i przestrzenie międzykomórkowe umożliwia regulację temperatury (oddawanie nadmiaru ciepła z 
organizmu przez parowanie i pocenie). 
W miarę wzrostu energii pochłanianej przez organizm żywy (np. szczura) zwiększa się jego ciepłota. 
Innym skutkiem są zmiany czynnościowe (np. wrażenia słuchowe), a następnie zmiany anatomiczne, 
jak zaćma, uszkodzenie gonad męskich itp. [Mikołajczyk 1984]. Stopień szkodliwości 
promieniowania wzrasta wraz ze wzrostem częstotliwości, przy czym efekt termiczny może 
wystąpić jedynie w najbliższym otoczeniu źródeł intensywnego promieniowania, w miejscach ich 
bezpośredniej eksploatacji [Kozłowski 1991; Siemiński 1994]. 
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Nie uwzględniono „Wiatru jonowego - ładunki elektryczne na przewodach przebywają w całości na ich 
powierzchni zewnętrznej, a koncentrują się bardziej wokół ostrych punktów i krawędzi niż na płaskich 
powierzchniach”. Oznacza to, że pole elektryczne wytwarzane przez opłat na ostrym 
przewodzącego punktu jest znacznie silniejsze niż w zakresie tej samej wytworzonej za znajdującego się 
na dużej kulistej gładkiej powłoki przewodzącej. To zjawisko powoduje odpychanie jonów "wiatr 
elektryczny", która wynika z końcówki, które zwykle towarzyszy sykiem ze względu na zmianę ciśnienia 
powietrza na końcu. Taka chmura może powodować nieznaczne podrażnienia i być znacząco szkodliwa 
dla organizmów żywych. Prosimy o wprowadzenie tego raportu do prognozy z uwzględnieniem 
zapisów powstawania i reagowania oraz oddziaływania takiego typu tworu na ludzi i zwierzęta. 
 
Nie przeprowadzono badań hałasu i wartości tła akustycznego w różnych okresach pracy linii, tło już 
istnieje. W związku z tym skumulowany hałas w różnych okresach będzie niejednokrotnie przewyższał 
normy. Linia 2x400 kV stanowi nowe dodatkowe źródło hałasu. Również zużywanie się elementów 
roboczych linii (izolatory i przewody) powodować będzie zwiększone zjawisko ulotu, a tym samym 
zwiększy hałas. Ponadto, w różnych warunkach atmosferycznych linia będzie różnie akustycznie 
oddziaływać na środowisko. Wiadomo jest również, że przy rozruchu linii nie ma możliwości 
przesłania pełnego obciążenia prądowego. Pominięto jednak zapis dotyczący możliwości wnikliwego 
śledzenia akustycznego oddziaływania linii na środowisko z uwzględnieniem wymienionych aspektów: 
- od zbiorników wodnych obowiązuje strefa ciszy 300m.  
- podanie jak w trakcie budowy na wskutek nadmiernego hałasu i linii zmieni się świat fauny i flory oraz 
w jakiej odległości od budowy linii 2x400 kV niebędzie negatywnego oddziaływania na siedliska i 
poszczególne gatunki 
- ile szt. drzew zostanie usuniętych z krajobrazu naturalnego na skutek wycinania zadrzewień 
śródpolnych i drobnych lasów oraz powierzchnię w m zakrzaczeń w 70m pasie technologicznym 
oraz jasną odpowiedź, czy tą w pełni zrekompensują słupy i przewody 
- jaki wpływ będzie miała inwestycja w związku ze zniszczeniem naturalnych siedlisk lęgowych 
drobnej fauny  
- z uwagi, że trasa linii biegnie prostopadle do trasy migracji ptaków, na terenach żerowisk i sejmików 
bocianich, czyli dużej koncentracji ptaków, kto poniesie odpowiedzialność karną za śmierć ptaków, które 
rozbiją się o przewody i słupy, 
- przeprowadzenie wnikliwej inwentaryzacji przyrodniczej. Na terenach pod linią znajdą się ostoje 
nietoperzy, nielicznych i najcenniejszych gatunkowo osobników w strefie oddziaływania linii. 
 
Oddziaływania na krajobraz w/w linii będzie stałe bez względu na porę dnia, niekorzystne, trwałe 
degradujące całkowicie krajobraz (w tym Obszar Chronionego Krajobrazu „Dolina Rospudy") 
nieodwracalne, całkowicie eliminujące wszelkie walory. W oddziaływaniu na zasoby naturalne 
należałoby opisać również zasoby typu pokłady żwiru i inne które są, lecz dotychczas nie zostały 
udokumentowane, a właściciele działek na których się znajdują w efekcie wybudowania linii nie będą 
mogli ich wykorzystać. 
 
W oddziaływaniu na zabytki należałoby uwzględnić jako obiekt krzyżujący się bunkrami z czasów n 
wojny światowej które przyciągają wielu turystów. Istnienie kopuły metalowej na bunkrze tuż obok linii, 
która ma być obniżona posadowieniem słupa poniżej wierzchołka spowoduje niebezpieczeństwo 
wystąpienia łuku elektrycznego, tym samym może stanowić to szczególne niebezpieczeństwo dla turystów 
zwiedzających owe fortyfikacje. W oddziaływaniu na dobra materialne nie jest ujęty aspekt jak 
wybudowana linia 2x400 kV wpłynie na wartość  nieruchomości i nieruchomości sąsiednich. Z analiz 
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przeprowadzonych wśród społeczności lokalnej wynika, że działka nawet największa z taką linią nie 
ma żadnej wartości, ewentualnie ma sentymentalną dla właściciela. Będzie to podstawą roszczeń 
z art. 36 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym do Gminy i podstawą do 
wyliczeń odszkodowań za stratę na wartości nieruchomości pokrywanych przez inwestora. 
Robiąc analizę wpływu linii na dobra materialne należy podać % stratę na wartości w poszczególnych 
odcinkach linii. Ponadto, właściciele dróg gruntowych dojazdowych do gospodarstwa mają prawo do 
naprawienia szkody jaką poniosą w związku z naprawą owej drogi zniszczonej na skutek realizacji 
inwestycji i podać dokładny okres czasowy w jakim owe zniszczenie ma zostać usunięte. Ponadto, w 
oddziaływaniu na tereny objęte ochroną konieczne jest opisanie działań mających na celu zapobieganie 
i ograniczanie szkodliwych oddziaływań na stanowiska lęgowe ptaków, ostoje nietoperzy, rewiry 
niektórych gatunków i sposobu na unikanie kolizji na płaszczyźnie ptak - Linia. Konieczne jest również 
zapisu przeciwdziałającemu likwidowaniu oraz niszczeniu zadrzewień śródpolnych i przydrożnych, 
ponieważ właściciele nieruchomości nie wyrażają zgody, by na terenie ich działek inwestor pod 
potrzeby budowy linii wyciął jakiekolwiek roślinę, ponieważ pełnią one w środowisku następujące 
funkcje: 
a) ochronno-ekologiczną z funkcją glebochronną, klimatyczną, wodochronną, biocenotyczną, sanitarno-
higieniczną i środowiskotwórczą, 
b) gospodarczą czyli np. są źródłem surowców, 
c) społeczno-kulturową, czyli zaspokajają nasze zapotrzebowanie na estetykę otoczenia, czy też 
wypoczynku. 
 
Nie rozważono w sposób wystarczający wariantu realizacji przedsięwzięcia pod ziemią, co we 
współczesnych uwarunkowaniach powinno być poważnie traktowane jako rozwiązanie alternatywne. 
Biorąc pod uwagę, że jest to inwestycja publiczna o długotrwałym okresie użytkowania, wariant 
podziemny wydaje się z wielu względów wyborem racjonalnym. Linia napowietrzna narażona jest na 
szkodliwe oddziaływanie warunków atmosferycznych, a w przypadku klęsk żywiołowych istnieje 
poważne ryzyko jej uszkodzenia. Takiego problemu nie napotyka się, gdy linia jest zlokalizowana pod 
ziemią, co rekompensuje ewentualne wyższe koszty budowy względem tradycyjnej linii 
napowietrznej. Zgodnie z opinią ekspertów i życiowym doświadczeniem wariant ten jest 
nowocześniejszy i bardziej przyjazny dla środowiska naturalnego oraz zdrowia ludzi. W opracowaniu, 
które przygotował inwestor, a więc siłą rzeczy narażonym na podejrzenie subiektywizmu i 
stronniczości, podaje się nierealnie wysokie koszty budowy tego typu rozwiązania, umyślnie 
faworyzując tańszy i przestarzały technologicznie wariant napowietrzny, który nie jest obojętny dla 
środowiska naturalnego, walorów krajobrazowych oraz zdrowia ludzi. Cenne przyrodniczo rejony 
województwa podlaskiego i warmińsko-mazurskiego zasługują na ochronę, dlatego też należy 
dołożyć wszelkich starań, by ich piękno mogły podziwiać i korzystać z nich także przyszłe pokolenia.  
 
Nie uwzględniono również wpływu inwestycji w strefach zabudowy mieszkaniowej, nie 
przeanalizowano sytuacji związanych z możliwością wystąpienia poważnych awarii przemysłowych, a 
kwestie te należało rozważyć. Nie dokonano oceny wpływu przedsięwzięcia na krajobraz, wartości 
materialne, przyszłe przeznaczenie terenu, ograniczenie możliwości wykorzystania terenu pod 
przyszłe inwestycje. i rzetelnej analizy wariantów i niewłaściwie wskazano wariant najbardziej 
korzystny dla środowiska, nie wskazana nawet alternatywnego przebiegu ze wskazaniem jego 
oddziaływania na środowisko. Nadto nie umieszczono opisu przewidywanych działań mających na 
celu zapobieganie i ograniczanie negatywnych oddziaływań na środowisko, a także błędnie ustalono, 
iż inwestycja nie będzie negatywnie oddziaływać na tereny okalające linie elektroenergetyczną i nie 
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wystąpią przekroczenia dopuszczalnych poziomów emisji zarówno hałasu jak i pól 
elektromagnetycznych.  
 
W związku z tym, że przedstawione dokumenty: plan zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Bakałarzewo oraz Prognoza oddziaływania na środowisko do projektu miejscowego  
planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Bakałarzewo nie zawierają treści 
wymaganych ustawowymi aktami prawnymi, wnosimy o rzetelne sporządzenie projektu 
planu zgodnie z wymaganiami zawartymi w Ustawie  o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym a także prognozy oddziaływania na środowisko wymaganej przez Ustawę o 
udostępnianiu informacji  o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz ocenach oddziaływania na środowisko sporządzonej zgodnie z 
wymaganiami art.51. ust 2. w/w ustawy,  to jest o usunięcie naruszenia zasad sporządzenia 
planu wedle Ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym 

 
 
Załączniki: 
 

1. Kopia załącznika graficznego do studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego z dnia 30 grudnia 1998r. potwierdzona za zgodność z oryginałem (w 
legendzie i na kilku stronach znajduje się linia 400kV. ) 

2. Experience with undergrounding projekts in Denmark 14 december 2012r. – ekspertyza 
dotycząca budowy linii kablowych 400kV. 

3. Lista osób wnoszących uwagi dotyczących ustaleń przyjętych w projekcie Zarządzenia 
Zastępczego i prognozie oddziaływania na środowisko. 


